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občas za mnou přijde nějaký muž, že hledá 
pomoc s vysvobozením od závislosti, nejčas-
těji na pornografii. Požádat druhého člověka 
o asistenci v takové věci vyžaduje odvahu, a té 
si opravdu vážím. Sám jsem před 30, přesněji 
už před 37 lety, hledal vysvobození ne přímo 
z pornografie, ale z nějaké podobně nechutné 
věci, a dobře se pamatuji, že jsem si říkal, že 
nikoho dalšího nepotřebuju – že to s Ježíšem 
zvládnu sám.

Nezvládl jsem to. Bůh chtěl, abych  vyhledal 
pomoc bratra, a poznal tak moc Boží i moc 
církve. Z toho vysvobození, ke kterému pak 
došlo hned a které mi vydrželo, jsem měl ten-
krát větší radost než z toho, když jsem se krátce 
předtím obrátil. Už mi bylo jasné, že bych to sám 
nezvládl a že mě vysvobodil Ježíš. Právě z toho 
jsem měl největší radost.

Moje vysvobození bylo snadné. Nejenže přišlo 
hned, ale nestálo mě skoro žádné úsilí. V období 
čtrnácti dnů po tom, co jsem se s tím svěřil, jsem 
si, když přišlo pokušení, připomínal biblický 
verš (1K 10,13). Později už v dané oblasti žádné 
pokušení nepřicházelo.

Nemám přesný přehled, jak to dopadlo 
s bratry, kterým jsem se snažil pomoci ze závis-
losti na pornografii (nebylo jich víc než deset). 
Někteří byli vysvobozeni, myslím, že většina. 
S některými jsem ztratil kontakt, což nezna-
mená, že vysvobozeni nebyli.

U vysvobozování ze závislosti jsem se naučil 
různé věci.

a) Jednorázový zásah většinou nefunguje, 
pomůže až v kombinaci s dlouhodobým dopro-
vázením. (U mě před lety to přišlo hned, ale to je 
ne tak častý případ.) 

b) Za vysvobození se vždycky, když je co 
„pálit“, platí praktickými kroky, třeba zabloko-
váním počítače na dané kanály nebo zničením 
nosičů či různých rekvizit.

c) Vždycky důležitější je postoj toho, kdo 
vysvobození potřebuje, než toho, kdo se mu snaží 
pomáhat. 

Ilustraci třetího bodu vidím v setkání krále 
Jóaše a proroka Elíši (2Kr 13,14–19):

Elíša onemocněl nemocí, na kterou měl ze-
mřít. Přišel k němu izraelský král Jóaš a roz-
plakal se nad ním. Řekl: „Můj otče, můj otče! 
Vozbo Izraele a jeho jezdci!“ Elíša mu řekl: 
„Vezmi luk a šípy.“ Vzal si luk a šípy. Potom 
řekl izraelskému králi: „Vlož svou ruku na 
luk.“ Vložil svou ruku a Elíša položil své ruce 
na ruce královy. Řekl: „Otevři okno na vý-
chod.“ Otevřel a Elíša řekl: „Vystřel.“ Vystře-
lil a Elíša řekl: „Šíp Hospodinovy záchrany 
a šíp záchrany proti Aramejcům. Zcela pobiješ 
Aramejce u Afeku.“ Pak řekl: „Vezmi si šípy.“ 
Vzal si je a Elíša řekl izraelskému králi: „Udeř 
do země.“ Udeřil třikrát a přestal. Muž Boží se 
na něj rozhněval a řekl: „Měl jsi udeřit pětkrát 
nebo šestkrát. Tak bys zcela pobil Aramejce. 
Nyní pobiješ Aramejce třikrát.“

Dojímá mě Jóašova úcta a láska k Elíšovi. 
Elíša na ni ale nijak nereaguje, snaží se Jóašovi 
rovnou sdělit něco jiného. (Vybavuje se mi ještě 
jedno osudové setkání: Když za Ježíšem  přišel 
Nikodém, taky mu učinil poklonu, zatímco Ježíš 
si taky hleděl úplně jiné, své agendy, kterou 

Nikodém nechápal.) Je to opravdu zvláštní pří-
běh o životodárné síle horlivosti, která nechyběla 
Elíšovi, ale Jóašovi.

Může se stát, že někdo splní Boží příkaz, 
a Bůh s ním přesto není spokojen? Přesně tak 
se to stalo v tomto případě. Jóaš poslechl, ale to 
nestačilo. Jóaš poslechl, ale Boží muž se na něj 
rozhněval. Jóaš poslechl, ale Boží vůle se nenapl-
nila a Izrael bil bit.

Představuji si, že Jóaš na Elíšův popud vzal 
toulec a ve formálním pomalém gestu se jím 
třikrát obřadně dotkl země. Měl při tom dobrý 
pocit, že poslouchá proroka. Elíša mu otevřel 
pohled na to, že Bůh chystá Izraeli vítězství nad 
Aramejci, ale Jóašovi se to s tím, co měl dělat 
se šípy, nepropojilo. Elíša přitom toužil, aby 
Jóaš zapomněl na svou královskou důstojnost, 
aby divoce poskakoval a tloukl šípy do země. 
(Některé biblické překlady zde mluví o střílení 
šípů do země, nicméně na poselství příběhu to 
nic nemění.)

U skutečné zbožnosti nejde o plnění příkazů, 
ale o vztah k Bohu. Jóaš neprožíval realitu Boží 
přítomnosti ani moci ani příležitosti. Poslechl, 
ale neprojevil nadšení ani horlivost.

U skutečné zbožnosti nejde předně o plnění 
Božích příkazů, ale o vztah. Plnění Božích pří-
kazů ze vztahu k Bohu teprve vyplývá.

S postojem „mouchy, snězte si mě“ se vysvo-
bození najít nedá. Se smutkem sleduji, když 
někdo říká, že o vysvobození stojí, ale přitom 
„chce, a nechce“ nebo nepočítá s tím, že by Bůh 
mohl něco udělat. 

Osvobození nepřijde, když nebudeme dělat 
„něco navíc“. Skoro bych řekl, že bez nadšení 
nejsme od Boha schopni nic přijmout. Bez horli-
vosti nelze v Božím království získat nic.

Horlivost se přitom nedá naučit – je to něco, 
co vychází zevnitř. Horlivost je jediná přiměřená 
reakce na to, jaký je Bůh. Lidé, kteří nejsou nad-
šení, nepoznali, jaký Bůh je, nebo to zapomněli 
a je to pro ně už jen vzdálená realita.

Kde najít nadšení? Jak být horlivý? Potřebu-
ješ návod? Návod na něco, co se nedá naučit?

Je-li skutečná horlivost pro Boha věcí 
vztahu, potřebujeme Boha hledat.  
On sám říká, že ho lze nalézt.  
Věřím, že nám v tom bude  
pomáhat.

Vystřílej celý 
zásobník!
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Slovo probuzení se mezi křesťany používá v různých významech. Rád bych tedy 
vysvětlil, co si pod ním představuji. Definoval bych je jako „svrchované Boží jed-
nání na úrovni celého národa, kdy jsou lidé pod vlivem Ducha svatého usvědčováni 
z hříchu a hromadně se obracejí ke Kristu; často je doprovázeno divy a zázraky. 
Jeho výsledky jsou sociologicky měřitelné (např. pokles kriminality)“.

Ke Kristu jsem se obrátil ještě za sociali-
smu, v roce 1988 na takzvaných „Mani-
nách“ neboli ve sboru ČCE Praha-Ho-
lešovice. Bylo tenkrát běžné, že více-

méně každý týden se ve sboru někdo obrátil. 
Byli jsme za to vděčni, ale zároveň jsme vyhlí-
želi víc. Když v roce 1989 přišla sametová re-
voluce, dočkali jsme se. Do naší země začali 
přijíždět zahraniční evangelisté jako Mahesh 
Chavda či Steve Ryder. Pořádali jsme s  nimi 
velká shromáždění ve sportovních halách, 
kterých se každého večera účastnily tisíce lidí. 
Nemocní byli uzdravováni, lidé byli vysvo-
bozováni z moci démonů a každý večer vstá-
valo několik tisíc lidí na výzvu k přijetí Krista. 
S nadšením jsme říkali jeden druhému: „Pro-
buzení je tady!“ Za čas se ale ukázalo, že věci 

byly trochu jinak. Ano, tisíce lidí vstávaly na 
výzvu, ale jen malá část z nich přišla následně 
do sborů a stala se Kristovými učedníky. Ně-
kteří přišli na evangelizaci hlavně ze zvěda-
vosti na něco nového a neobvyklého, jiní spíš 
reagovali na atmosféru v  sále, další chtěli jen 
uzdravení a měli dojem, že odříkání modlitby 
je k  tomu nutným předpokladem. Dnes si 
zpětně myslím, že to hlavní, co chybělo, bylo 
hluboké usvědčení z hříchu mocí Ducha sva-
tého. Nikoho z toho neviním a nevím, zda se 
něco dalo udělat zásadně lépe. Přesto byla ze-
jména první polovina devadesátých let dobou, 
kdy církev očekávala velké věci. 

Někdy v polovině devadesátých let začal teh-
dejší pastor mého sboru mluvit o  historických 
probuzeních. Do té doby jsem o nich moc nevě-
děl. Když jsem slyšel a četl o Velkém probuzení 
v USA či o probuzení ve Walesu nebo na Hebri-
dách, něco se ve mně probudilo. Začaly mi  téct 
slzy z  očí a  najednou jsem věděl, že pro tohle 
 žiji. Přijal jsem hlubokou vnitřní jistotu, že Bůh 

chce dát probuzení této zemi, a zároveň břeme-
no připravovat je modlitbami a půsty.

Zápisky z přelomu století
V devadesátých letech a na začátku nového 

tisíciletí přijíždělo do naší země mnoho zahra-
ničních Božích služebníků. Účastnil jsem se 
některých shromáždění s  nimi a  všímal jsem 
si, že mnozí z  nich prorokovali, že Bůh chce 
v  naší zemi mocně jednat. Některá slova jsem 
si tehdy zapisoval a myslím, že mě Pán povzbu-
dil k tomu, abych je vyhledal a připomněl. Ne-
ručím za doslovnost svého zápisu, ale mám na-
ději, že smysl nezkresluji:

James Goll (snad 1998; zjevně před rokem 
2000): „Nad vaší zemí je Boží ochranná ruka, 
která bude trvat, dokud budete volat k Bohu, 
i když kolem budou zmatky. Buduje se dál-
nice Božích záměrů Česko – Jeruzalém. Bu-
dete přijímat pro tento národ požehnání Iz-
raele. V Jeruzalémě vznikne modlitební dům 
pro Čechy (vznikl v roce 2013 – pozn. aut.). 
Po roce 2000 budou po celém světě uvolněny 
Boží soudy (počasí, ekonomika...), ale když se 
budete modlit, nad vaší zemí může být ruka 
ochrany a stability.“

Walther Heidenreich (31. 5. 2002): „Brzy 
přijde velké Boží navštívení pro tuto zemi. Bůh 
protrhne nebesa a vylije svého Ducha. Uvidíte 
větší věci, než si dovedete představit. Nebude to 
jen nějaký záchvěv, ale po určitý čas bude Duch 
na této zemi spočívat. Bude jednat zvláště skrze 
mladé lidi, ale ti budou potřebovat duchovní 
otce. Česká republika bude známa jako místo, 
kde jedná Bůh.“

Carlos Jiménez (2. 6. 2002): „Brzy přijde 
v této zemi velké probuzení. Bude to ale něco 
stát – některé práci, některé i život.“

Reinhard Bonnke (6. 7. 2002): „Přijde zje-
vení Boží slávy nad touto zemí. Uvidí to každé 
oko. Padnou satanské pevnosti, které tu stály 
po staletí. Padnou, jako padly zdi Jericha.“

Don Potter (25. 10. 2002): „Brzy v této zemi 
přijdou tisíce lidí ke Kristu. Vaše sbory je nebu-
dou moci pojmout.“

Robert Stearns (2. 5. 2003): „Velká skli-
zeň pro tuto zemi je na cestě. Přejdete od přičí-
tání k násobení. Mnozí budete duchovními otci 
a matkami.“

John MacFarlane (nedatováno; zemřel 
2003): „Zimu máte za sebou, blíží se ,praž-
ské jaro‘. Budete žít romanticky a drama-
ticky. Přijde to najednou a nečekaně. Bude to 
,hnutí srdcí‘, kdy budou obrácena srdce synů 
k otcům a srdce otců k synům. Bude to hnutí 
otců. Vzniknou různá regionální probuzení. 
Nebude to lehké politicky, hospodářsky ani 
duchovně.“

Mám problém...
Dnes píšeme rok 2021, žádné probuzení 

se nekonalo a  církev je už dávno nevyhlíží. 
Pokud vyhlíží růst a nově obrácené lidi (a  to 
díky Bohu část církve stále vyhlíží), spoléhá 
spíše na přátelskou atmosféru ve sborech, 
kvalitní hudbu a  příjemná kázání. Nejsem si 
jist, pro kolik současných členů církve je lá-
kavá myšlenka hlubokého usvědčení z  hří-
chu či takové Boží přítomnosti, ve které po-
krytec padne mrtev k zemi (viz Sk 5). Já mám 
ale problém. Vím, že Bůh ze mě mé břemeno 
za probuzení v  naší zemi stále nesejmul. Už 
čtvrt století se za něj denně modlím a  jed-
nou týdně postím. Ano, myslel jsem, že při-
jde mnohem dřív. A někdy jsem tak i mluvil. 
Pokud jsem tím někoho poškodil či pohoršil, 
prosím, odpusťte mi. Ale hoří to ve mně po-
řád a nejde se toho zbavit.

Co si počít se všemi těmi krásně znějícími 
proroctvími, která se nenaplnila? Kdybych 
chtěl být cynický, mohl bych říct, že v  urči-
tých křesťanských kruzích patří k  dobrému 
tónu „prorokovat“, že v  zemi, kam mě po-
zvali, brzy přijde velké Boží navštívení. A ne-
musí v  tom být zlý úmysl; zaměnit duševní 
za duchovní je někdy velmi snadné. Ale ne-
jde mi to. Pořád mám dojem, že většina těch 
proroctví byla pravá. A ani se nezdá, že obsa-
hovala nějakou podmínku, kterou by musela 
česká církev splnit.

Už jsem o  tom psal v  některých jiných 
článcích. Stále se mi vrací obraz dějin České 
republiky za poslední století. V  letech 1938, 
1948 a  1968 zažili její obyvatelé opakovaně 
podobnou zkušenost. Velkou naději a očeká-
vání, které byly vystřídány velkým zklamá-
ním. Důsledkem bylo, že v 70. a 80. letech mi-
nulého století upadla drtivá většina Čechů do 
apatie. Naučili se nečekat nic velkého, nežít 
pro žádné velké ideály, a  spíš se co nejpoho-
dlněji zařídit v daných podmínkách. Výjimku 
tvořilo pouze několik stovek disidentů, kteří 
se nevzdali naděje na změnu poměrů a byli za 
to ochotni nést cenu. Když přišla jako blesk 
z  čistého nebe sametová revoluce, v  první 
fázi se do ní kromě nich byly schopny zapojit 
pouze dvě skupiny. Mladí lidé, kteří nezažili 
na vlastní kůži zklamání a  byli ještě schopni 
se pro něco nadchnout, a  herci. Vlastně ne-
vím, proč zrovna herci.

Co kdyby probuzení ještě přišlo? A  co 
kdyby přišlo stejně svrchovaně a  nečekaně 
jako sametová revoluce? Byli byste ještě mezi 
těmi, kdo by byli schopni se zapojit?               

Ing. Michal Klesnil je ředitelem NF KMS  
a NF překladu Bible. Je starším KS Praha.

úvodník

Očekáváte probuzení?
Co si počít s nenaplněnými proroctvími

M I C H A L  K L E S N I L

Naučili jsme se nežít 
pro velké ideály,  
spíš jsme se pohodlně 
zařídili v daných 
podmínkách.


